
Avariată serios în
timpul cutremurului
din 4 martie 1977,

clădirea în care îşi desfăşoară
activitatea Muzeul de Istorie
Naţională şi Arheologie
Constanţa (MINAC) se află într-o
stare avansată de degradare.
Deși în urmă cu câțiva ani
Consiliul Județean Constanța
(CJC) a derulat un proiect de
reabilitare a Muzeului, constând
în refacerea şi suplimentarea
structurii de rezistenţă a
imobilului, se pare că acest lucru
nu a fost suficient. După mai
multe vizite la obiectivele istorice din județ și după o
serie de dezbateri publice, conducerea CJC pare-se că
a găsit soluții pentru restaurarea unor monumente
istorice de valoare inestimabilă. În acest sens, consilierii
județeni, într-o ședință ordinară, au aprobat indicatorii
tehnico-economici pentru proiectul privind reabilitarea
MINAC. Potrivit primelor estimări, pentru restaurarea
clădirii Muzeului ar fi nevoie de nevoie de aproximativ 20
de milioane de lei (circa 4,5 milioane de euro), bani pe
care conducerea CJC încearcă să-i obțină de la
Uniunea Europeană. 

CONSILIUL JUDEȚEAN S-A CONSTITUIT PARTE
CIVILĂ LA SOLICITAREA DNA

Și pentru că tot am amintit de prima încercare a
CJC de a reabilita clădirea în care funcționează MINAC,

se pare că lucrările nu s-au desfășurat conform planului.
De aceea, la solicitarea DNA, CJC s-a constituit parte
civilă într-un dosar penal ce are legătură cu reabilitarea
clădirii Muzeului. Decizia a fost luată marți, 31 ianuarie,
în cadrul ședinței CJC. Potrivit hotărârii adoptate, este
vorba despre dosarul 268/P/2016, instrumentat de către
DNA, împotriva SC Mara Construct SRL și
administratorului Constantin Dima. Presupusul
prejudiciu este estimat la 2,5 milioane de lei,
reprezentând plăți efectuate către societatea menționată
în cadrul proiectului „HIPERB - Muzeu al secolului XXI
pentru turiștii din Constanța”. „Este un proiect din axa de
finanțare 2007 - 2013, privind renovarea Muzeului de
Istorie, unde DNA a constatat că s-au comis o serie de
ilegalități. Ne-am constituit parte civilă pentru suma de
2,5 milioane lei, urmând ca instanța să hotărască dacă
vom primi toată suma sau o parte din ea”, a spus
președintele CJC, Horia Țuțuianu.
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1 februarie 2017Ultima “Lipsa de bani este rădăcina tuturor relelor.“
George Bernard Shaw

Spălătoreasa 
rușilor o duce mai
bine ca tine

Autoritățile americane și britanice au
sancționat banca germană Deutsche Bank (DB)
(care înseamnă „banca germană“, hi hi - n.r.) cu
630 milioane dolari, pentru infracțiunea de spălare
de bani proveniți din mama Rusie. DB nu s-a
împotrivit deloc, acceptând să achite 425 milioane
dolari către arbitrul sectorului bancar american,
din New York, și 204,46 milioane dolari către
autoritatea similară din Regatul Unit. Având în
vedere că s-au spălat peste 10 miliarde de dolari,
ne putem închipui cam ce comisioane au încasat
banksterii. De aici probabil și decizia de a plăti
fără mare tam-tam amenda. Ancheta a relevat că
mai mulți clienți ruși ai DB cumpărau acțiuni la
Moscova, în ruble, și le revindeau instantaneu la
Londra, în dolari; acest mecanism a permis
scoaterea din Rusia a circa 10 miliarde dolari,
între 2011 și 2015. De notat că, recent, aceeași
bancă a ajuns la un acord amiabil de 7,2 miliarde
dolari, cu justiția americană, într-un alt dosar, în
care a fost acuzată de înșelarea investitorilor (prin
vânzarea de titluri de valoare garantate cu credite
ipotecare), fix înaintea crizei din 2008. „DB ia o
amendă penală de 630 milioane dolari pentru
sprijinirea unui grup de oligarhi ruși. Plus încă
una, un pic mai veche, dar mult mai consistentă,
de 7,2 miliarde dolari, pentru implicarea în mega-
criza din 2008. Și, între timp, autoritățile noastre
se ceartă pe miliardele alocate serviciilor secrete,
iar feisbucul românesc e inundat de discuții
despre pușcăriași“, remarcă avocatul Gheorghe
Piperea. Fiecare după posibilități, dom’le! (P.N.)

Colțul troll-ului

Muzeul de Istorie Constanţa,
reabilitat? Din nou?

CJC 

Cazinoul, reabilitat din martie? Autoritățile deszăpezesc...
sau așteaptă soarele?După ani de discuții și tentative fără

succes de a reabilita Cazinoul din Constanța,
luminița de la capătul tunelului plin de piedici
birocratice și neînțelegeri politice începe să se
vadă în cazul proiectului de restaurare a
edificiului. După ședința Consiliului Local
Constanța de marți, 31
ianuarie, primarul Decebal
Făgădău a spus că există
șanse mari ca, în luna martie
a acestui an, să fie
desemnat definitiv
constructorul care se va
ocupa de proiect și, în scurt
timp, să înceapă și lucrările. 

n STADIU MULT MAI
AVANSAT n Declarațiile au
fost făcute în contextul în
care consilierii locali au
votat, în cadrul ședinței din
31 ianuarie, un proiect de
hotărâre privitor la
prelungirea contractului de
transfer al edificiului în patrimoniul Companiei
Naționale de Investiții (CNI), în vederea
reabilitării, pentru încă 24 de luni. „În momentul
de față, lucrurile au avansat foarte mult în ceea
ce privește Cazinoul. Dacă la licitațiile
anterioare ori nu s-a desemnat niciun
câștigător, ori procedurile au fost anulate, acum
am ajuns în stadiul în care cu siguranță va fi
desemnat un câștigător care se va putea
ocupa de lucrări și, practic, vom avea
posibilitatea să mergem mai departe. Nu pot
aprecia cât mai durează soluționarea
contestațiilor depuse în prezent, dar este foarte
probabil ca, în martie, să avem un rezultat și să
putem începe reabilitarea Cazinoului. Însă
trebuie să precizez că nu ține nici de CNI, nici
de municipalitate acest lucru”, a declarat
Făgădău. 

n CÂT DUREAZĂ LUCRĂRILE? n
Primarul a ținut să clarifice situația duratei
lucrărilor, în condițiile în care în diverse medii
de informare au apărut zvonuri conform cărora
lucrările vor dura aproximativ șapte sau opt ani.
„Legislația prevede ca procedura de achiziție

să cuprindă un contract ce
include atât perioada
prevăzută pentru lucrări,
cât și cea de garanție.
Nicidecum nu va dura opt
ani restaurarea Cazinoului.
E drept că se desfășoară
greoi procedura de
achiziție, dar după
semnarea contractului intră
în vigoare termene rigide și
ferme care, dacă nu vor fi
respectate, atrag penalități
de ambele părți. În ceea ce
privește restaurarea
Cazinoului, contractul este
planificat astfel: trei luni

pentru elaborarea documentației tehnice, 24 de
luni pentru lucrările propriu-zise și 60 de luni
reprezintă perioada de garanție a lucrărilor,
timp în care, dacă apar probleme, constructorul
este obligat să le remedieze pe propria
cheltuială”, a mai spus Făgădău. 

n PARCURS ANEVOIOS n Amintim că, în
decembrie 2016, a avut loc o licitație
electronică privitoare la desemnarea
constructorului care se va ocupa de lucrările de
restaurare a Cazinoului. Procedura a fost
atacată de două dintre firmele participante,
însă doar o singură contestație a fost admisă,
autoritățile fiind obligate să reevalueze ofertele
depuse. Din fericire, procedura nu a fost
anulată, ceea ce înseamnă că, după
soluționarea definitivă a litigiilor, va exista un
câștigător care se va putea ocupa de lucrări.

Primarul Constanței, Decebal
Făgădău: „Este foarte probabil

ca, în martie, să avem un
rezultat și să putem începe

reabilitarea Cazinoului”

Deși ninsorile s-au oprit demult
și de mai bine de două săptămâni
nu a mai căzut niciun fulg de
zăpadă, pe străzile din Constanța
încă se circulă greu, atât cu
mașina, cât și pedestru, din cauza
gheții depuse și a grămezilor de
zăpadă care nu au fost ridicate.
Dată fiind situația, primarul Decebal
Făgădău a dat o serie de clarificări
pe această temă. El
a explicat că
zăpada și gheața
vor fi eliminate în
funcție de cum vor fi
și condițiile meteo.
„Pe măsură ce
vremea ne va
permite, ne vom
ocupa de curățarea
gheții și zăpezii de
pe străzi. Sunt mai
multe motive pentru
care lucrurile nu se
desfășoară după
așteptările locuitorilor. Pe de-o
parte, situația dintre noi și firma
care se ocupă de deszăpeziri este
mai delicată, din moment ce
suntem parte în patru procese
derulate în instanță, unul dintre ele
fiind penal, iar celelalte trei fiind
civile. În aceste condiții, avem mai
multe limitări. Contractul dintre noi
și partenerul nostru cuprinde 109
străzi, iar municipiul are mult mai
multe artere rutiere. Pe de altă
parte, noi nu avem la dispoziție

non-stop utilajele de deszăpezire,
înțelegerea dintre noi și parteneri
prevăzând strict plata fiecărei
prestații. Spun aceste lucruri pentru
ca oamenii să înțeleagă faptul că
nu operăm cu un grad de libertate
maximal. În același timp, luna
ianuarie 2017 a fost cea mai rece
lună din ultimii 25 de ani. Ținând
cont de resursele umane de care

dispune partenerul contractual, ne
vom ocupa de toate lucrurile,
începând de la căile majore de
acces, unitățile sanitare și abia apoi
străzile secundare și stațiile de
autobuz. Cu beneficiarii venitului
minim garantat putem opera în alte
zone ale orașului, în care nu avem
contract. Noi avem restricții legate
de numărul străzilor și bugetul
alocat”, a declarat Făgădău.
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